


Vážené občanky, vážení občané! 

Vstupujeme do nového roku, který vymezí půl století od skončení největší a svými důsledky 
nejstrašnější války v dějinách lidstva. 

Vstupujeme také do roku, který ponese pečeť války v bývalé Jugoslávii, neklidu v bývalém
Sovětském svazu, nespokojenosti v Maďarsku, Polsku i v bývalé NDR. Nemluvě o balkánských 
republikách. Ani naše země, přes vysoce konsolidovaný vývoj, neoplývá spokojeností. 

Mluvit rozsáhle o příčinách a důsledcích snad ani není nutné. Jde o přirozený vztah chudších 
k bohatým, léta potlačovaných k potlačovatelům. Často i prostou závist. 

Jenže i my jsme se mohli vyvíjet přirozeně jako Belgie, Holandsko, Norsko či Rakousko. Naše 
země byla dokonce méně poškozená válkou než ony. Generace dnešních sedmdesátníků
a starších to zkusila jinak. K prospěchu své myšlenky, pokud ne přímo k prospěchu svému. 
S výsledkem, který je patrný. Kupní síla rakouského dělníka – a to bylo Rakousko daleko za námi 
– je 3,5x až 4x vyšší než dělníka našeho. 

Ke škodě nás všech byly zničeny zejména hodnoty nehmotné. Vztah člověka k člověku, člověka 
k přírodě, úcta ke stáří, vzdělání, umění a kráse. 

Chtěli bychom říci: Je na nás vrátit na své místo řád a pořádek, jenže si uvědomujeme, že to je víc
na těch, kterým je dnes 30 až 40 let. Na nás, kteří pamatují, spočívá odpovědnost za pomoc při 
odstraňování následků. Za čistotu ovzduší, půdy i vod. Za prodloužení zdraví do vyššího věku, za 
navrácení vzájemné úcty i sebeúcty. 

Je toho dost, kde ještě můžeme pomoci. Obracíme se proto na vás, dědové a babičky, matky
a otcové, vy, kteří máte odpovědnost za výchovu, zdraví a jednání dětí: „Jděte svým i cizím 
dětem příkladem!“

Do konce tisíciletí zbývá 6 let. Lze jich využít k tomu, abychom se propracovali, ne prozáviděli, 
mezi státy, kterým v tomto propracování nebylo bráněno. 

Dovolujeme si požádat vás – občany, abyste se na této práci podíleli. 

K tomu, do roku 1995 a dalších let, vám i vašim blízkým přeje Městské zastupitelstvo ve Smiřicích 
stálou pohodu a zdraví. 

Jménem Městského zastupitelstva 

starosta ing. Lubomír Kupka 



Jak jsme voli l i  
Komunální volby roku 1994 jsou přibližně měsíc za námi. Snad nebude na škodu si připomenout, 
jak jsme volili a koho jsme si u nás ve Smiřicích zvolili. 

J a k á  b y l a  ú č a s t  v o l i č ů

Ve třech volebních okrscích bylo zapsáno (voleb se nemohli zúčastnit ti, kteří neměli v době 
voleb občanství České republiky) celkem ............................................................... 2135 voličů

Voliči odevzdávali své hlasy do urny v úředních obálkách – ve Smiřicích bylo vydáno a do uren 
vhozeno celkem ..................................................................................................... 1490 obálek

Z těchto dvou údajů lze vypočítat účast voličů ve volbách – u nás ve Smiřicích vychází účast na 
..................................................................................................................................... 69, 8 %

J a k  j s m e  v o l i l i  –  k o h o  j s m e  z v o l i l i

Mohli jsme volit celou kandidátku strany (koalice) a nebo jednotlivé kandidáty. Z výsledků se dá 
vyčíst, že smiřičtí občané využili obou možností i jejich kombinace. Tím byly ovlivněny výsledky –
někdy možná ani ne zcela podle představ voličů. Občané se například podivovali, proč se do 
městského zastupitelstva dostali ti, kteří získali menší počet hlasů voličů. 

Aby snad proto nebyly výsledky voleb zpochybňovány, získali jsme informace od zapisovatele 
volební komise a právníka zdejšího městského úřadu pana JUDr. Pavla Rouska: 

Při vyhodnocování výsledků voleb a při přidělování mandátů postupovala místní volební komise 
podle volebního zákona: 

a) přidělení mandátů 

Celkový počet hlasů získaných volebními stranami (koalicí) byl dělen lichými čísly (1, 3, 5, 7, 
...). Vzniklé podíly u jednotlivých stran (koalic) byly seřazeny podle velikosti až do počtu 
17 (počet členů městského zastupitelstva ve Smiřicích). Za každý podíl obsažený v této řadě 
získala strana (koalice) jeden mandát. 

b) přikázání mandátů 

Volební komise přikazovala mandáty jednotlivým stranám (koalicím) podle pořadí, které si 
samy stanovily. Tuto zásadu mohli ovlivnit voliči tím, že své hlasy dávali jednotlivým 
kandidátům. Potom musela volební komise postupovat takto: 

Počet hlasů získaných stranou (koalicí) byl vydělen počtem jejich kandidátů a zvětšen o 10 %:

u ODS + KDU-ČSL 10 083 : 17 x 1,1 = 652,3
   ČSSD   7 091 : 15 x 1,1 = 519,2
   KSČM   4 864 : 17 x 1,1 = 314,6

Pokud někdo z kandidátů překročil počtem hlasů získaných od voličů takto stanovenou 
hranici, postoupil na přední místo. 

  



MZ + noví členové městského zastupitelstva – u nich je poznamenána stranická příslušnost 

130 Koalice ODS a KDU-ČSL 

7 Česká strana sociálně demokratická 

Č. MZ Kandidát Počet hlasů % za koalicí % od voličů

1 +  Plšek Milan  ing. ODS 730 7,2 49,0 

2 +  Andrejs Václav ODS 759 7,5 50,9 

3 +  Suchánek Václav KDU-ČSL 502 5,0 33,7 

4 +  Ducháček Petr ODS 505 5,0 33,9 

5 +  Miškela Petr ODS 499 4,9 33,5 

6 +  Dvořáková Zdeňka bezp. 548 5,4 36,8 

7  Dvořáček Ivan 538 5,3 36,1 

8  Čeněk Josef 596 5,9 40,0 

9  Skalický Jiří 507 5,0 34,0 

10  Bradáč Jaroslav 335 3,3 22,5 

11  Klouček Zdeněk ing. 543 5,4 36,4 

12  Dolanská Radmila 500 5,0 33,6 

13  Hlad Jiří 500 5,0 33,6 

14 +  Beran Karel MUDr. bezp. 1055 10,5 70,8 

15  Dostál Josef 633 6,3 42,5 

16  Kabuďa Josef ing. 450 4,5 30,2 

17 +  Jarolímek Jiří MUDr. bezp. 883 8,8 59,3 

                 C e l á  k o a l i c e 10083 100,0 47,1 

Č. MZ Kandidát Počet hlasů % za koalicí % od voličů

1 +  Spurný Josef ČSSD 556 7,8 37,3

2  Štěpán Václav 309 4,4 20,7

3  Vojtas Jaroslav 202 2,8 13,6

4  Klůzová Vítězslava 554 7,8 37,2

5 +  Kupka Lubomír ing. bezp 636 9,0 42,7

6 +  Heřman Jiří bezp 715 10,1 48,0

7 +  Koudelka Miloslav bezp 713 10,1 47,9

8  Hájek Jiří 532 7,5 35,7

9  Hájek Josef 411 5,4 27,6

10  Rousek Přemysl 382 5,4 25,6

11 +  Vaněk Josef bezp 706 10,0 47,4

12  Opletal Vladislav 477 6,7 32,0

13  Matyáš Josef 261 3,7 17,5

14  Komárek Stanislav 456 6,4 30,6

15  Haták Věroslav 181 2,6 12,1

                 C e l á  s t r a n a 7091 100,0 29,4



47 Komunistická strana Čech a Moravy

Přidělení míst v novém městském zastupitelstvu 

Číslo strany (koalice)

130 Mandát 7 Mandát 47 Mandát

Hlasy 10083 MUDr. Beran 7091 Heřman J. 4864 Dr. Jandera

děleno 3 3361 MUDr. Jarolímek 2363 Koudelka M. 1621 Malý F.

děleno 5 2016 Andrejs V. 1418 Vaněk J. 972 Krejčí P.

děleno 7 1440 ing. Plšek 1013 ing. Kupka 694 Volejník K.

děleno 9 1120 Suchánek V. 787 Spurný J. 540 ---

děleno 11 916 Ducháček P. 644 --- 442 ---

děleno 13 775 Miškela P. 545 --- 374 ---

děleno 15 672 Dvořáková Z. 472 --- 324 ---

celkem mandátů 8 -- 5 -- 4

Č. MZ Kandidát Počet hlasů % za koalicí % od voličů

1 +  Jandera František RSDr. KSČM 568 11,7 38,1

2 +  Malý František KSČM 494 10,2 33,2

3  Hornych Stanislav 242 5,0 16,2

4  Svobodová Vlasta 238 4,9 16,0

5  Federsel Luděk 221 4,5 14,8

6  Balák Bohumil 156 3,2 10,5

7 +  Volejník Karel KSČM 348 7,2 23,4

8  Blažek Milan 278 5,7 18,7

9  Rejzek Martin 298 6,1 20,0

10  Bydžovský Vladislav 190 3,9 12,8

11 Slezáková Hana 193 4,0 13,0

12 +  Krejčí Petr bezp. 382 7,9 25,6

13  Leš Miroslav 261 5,4 17,5

14  Rejfková Alena 263 5,4 17,7

15  Hlaváček Josef 268 5,5 18,0

16  Plšková Hana 302 6,2 20,3

17  Charousková Věra 162 3,3 10,9

                 C e l á  s t r a n a      4 864 100,0 23,5



Počet hlasů voličů a počet mandátů podle politické příslušnosti 

zisk

Č. Strana hlasů % mandátů

1 KDU-ČSL 837 3,8 1

7 ČSSD 1248 5,7 1

47 KSČM 2912 13,2 3

53 ODS 3089 14,0 4

99 Bez politické příslušnosti 13952 63,3 8

Průměrný věk členů zastupitelstva je 50 let. Nejmladšímu je 33 let a nejstaršímu 64 let. 

PODĚKOVÁNÍ 

Výsledky voleb byly zpracovávány na počítačích zapůjčených místní firmou AG COM, která je 
k tomuto účelu zapůjčila zdarma. 

Květinovou výzdobu ve volebních místnostech zajistilo místní zahradnictví pana Josefa Jecha. 

Městský úřad ve Smiřicích touto cestou děkuje oběma smiřickým firmám. 

Staronový  s tarosta  

pozměněné zastupi te l s tvo  
Ustavující zasedání nového městského zastupitelstva se uskutečnilo v úterý 29. listopadu 1994 
v 19 hodin v hledišti místního loutkového divadla. 

- Vedením ustavujícího zasedání je podle zákona pověřován nejstarší ze zvolených členů 
zastupitelstva. Pokud se tohoto pověření vzdá, přechází toto oprávnění na mladší. 

U nás ve Smiřicích se mohl úkolu vedení ustavujícího zasedání ujmout pan Josef Spurný. 
Protože se tohoto práva vzdal a protože odmítli i další, ujal se vedení pan ing. Lubomír Kupka. 

- Jedním z prvních bodů programu bylo ověření správnosti volby nových členů zastupitelstva. 
Příslušná komise mohla konstatovat, že volby proběhly v pořádku a výsledky jsou 
právoplatné. 

- Pro členství v městském zastupitelstvu je nezbytné složit slib. Slib musí být proveden bez 
výhrad. Sedmnáctkrát zaznělo „slibuji“. Slib byl potvrzen podáním ruky ing. Kupkovi 



a podepsáním textu slibu. Jedna dáma a šestnáct pánů se po tomto aktu stali pro toto 
volební období členy městského zastupitelstva. 

- Následovala volba starosty města. Než došlo k volbě, přečetl pan ing. Kupka toto prohlášení: 

P R O H L Á Š E N Í

Po zvážení všech okolností, které mi byly sděleny představiteli volených stran a na 
základě jejich vyhodnocení, jsem dospěl k názoru, že vznikla dohoda mezi
představiteli obou levicových stran, jejichž zástupci byli zvoleni do Městského 
zastupitelstva Smiřice. 

Protože nesouhlasím s programovými cíli komunismu obecně a jsem pamětníkem 
zániku sociálně demokratické strany, která tyto cíle podcenila, nepovažuji za 
rozumné podporovat výše uvedenou dohodu. 

Abych neuvedl v omyl členy zastupitelstva při následující volbě starosty a rady, 
zveřejňuji toto prohlášení. 

Nepodpořím svým hlasem kandidáty levicového uskupení při volbě starosty 
a členů rady. 

Ve Smiřicích 29.11.1994 Ing. Lubomír Kupka

Koalicí ODS s KDU-ČSL byl do funkce starosty navržen p. ing. Kupka. KSČM ústy 
p. RSDr. Jandery označila prohlášení p. ing. Kupky jako ovlivňování volby a jako kandidáta 
na místo starosty navrhla p. MUDr. Karla Berana. Svůj návrh odůvodnila tím, že pan doktor 
získal u voličů největší důvěru (získal největší počet hlasů voličů). ČSSD navrhla na funkci 
starosty p. Miloslava Koudelku.  

Volba starosty proběhla bez vzruchu. Nejdříve p. MUDr. Beran i p. Koudelka odmítli 
nabízenou funkci. Hlasováním 9 (koalice ODS + KDU-ČSL) ku 8 (ČSSD + KSČM) byl zvolen 
starostou města i pro toto volební období p. ing. Kupka. Do počtu hlasů byl započítáván hlas 
voleného – pokud se svým zvolením souhlasil. Stejným poměrem hlasů byl místostarostou 
města zvolen p. ing. Milan Plšek. 

- Následovala volba rady. Zde p. MUDr. Beran nabízenou funkci neodmítl a byl zvolen plným 
počtem 17 hlasů. Téměř všechny hlasy obdržel p. Václav Andrejs z Rodova. Těsným poměrem 
hlasů byl do městské rady zvolen p. Petr Ducháček. 

- Nové zastupitelstvo již mohlo rozhodnout: 

a) zástupcem v okresním zastupitelstvu bude starosta ing. Kupka

b) určilo oddávající pro sňatky při MÚ 

c) bylo odhlasováno zřízení Nadace pro Českou policii – nejdříve bylo vysvětleno, že to 
nezavazuje město přispívat ze svých prostředků 

d) pokud bude chtít město získat zpět areál bývalých Sběrných surovin, bude se muset 
zúčastnit aukce – vyvolávací cena je 100 000 Kč. 

Noví zastupitelé souhlasili s účastí ve dražbě. (Nabízí se otázka: Pokud budou další 
zájemci, jak vysoko „půjde“ město?) 



Popřejme novému vedení města co nejvíce síly i chuti do jejich práce. Dnes už není prázdnou 
frází, že jim občané svými hlasy vyjádřili důvěru. Neměli by proto jejich důvěru zklamat, aby se na 
konci volebního období mohli svým voličům podívat směle do očí. 

Ať naše městečko pod vaším vedením rozkvétá po všech stránkách – ať se nám zde všem dobře 
žije! 

Jak po volbách 
O co bude usilovat starosta a městské zastupitelstvo 

Při prvním zasedání městského zastupitelstva se dalo vysledovat, že v zásadních rozhodnutích 
bude rozhodovat svými hlasy koalice ODS s KDU-ČSL. Podle předvolebních prohlášení si můžeme 
udělat představu o tom, o co budou s panem starostou hlavně usilovat: 

Pan starosta:
- řadit morální hodnoty nad materiální 
- omezovat snahy nepoctivých a pomáhat přičinlivým 
- pomáhat těm, kteří si z vážných příčin nemohou pomoci sami 
- jednat sociálně, ne socialisticky 
- dokončit uspořádání majetkoprávních vztahů města 
- zahájit stavbu zóny ekologické stability 

Zástupci koalice ODS a KDU-ČSL 
(částečně zkráceno) 
- Vyjasnění kompetencí státní správy a samosprávy, posunutí pravomocí směrem k občanovi. 
- Zodpovědně hospodařit s majetkem města. 
- Hospodaření města založit na vyrovnaném rozpočtu. 
- Aktualizovat územní plán podle potřeb obce. 
- Pokračovat v privatizaci bytového fondu a podporovat různé formy bytové výstavby. 
- Usilovat o zajištění veřejného pořádku s využitím pravomoci města při postihu drobné 

kriminality. 
- Aktivovat spolupráci MÚ s policií. 
- Podporovat podnikatelské aktivity. 
- Tržní vztahy promítnout i do zemědělské výroby. Stabilizovat vlastnické vztahy k půdě. 
- Zdůrazňovat odpovědnost za pořádek a ochranu životního prostředí. Bezohledné chování 

postihovat. 
- Sociální péči poskytovat jen potřebným – zamezit zneužívání. 
- Podporovat kulturní aktivity a vytvářet podmínky pro spolkovou činnost. 
- Místních památek využít k propagaci města a tím podpořit cestovní ruch. 

Konkrétní úkoly pro poslance
- Dokončení a využití technické mapy města. 
- Dokončit další ordinaci dětského lékaře v bývalých jeslích. 



- Realizovat zónu ekologické stability. 
- Vybudovat kanalizační sítě a čističku odpadních vod v Rodově. 
- Udržovat pořádek ve městě – hlavně v okolí ZŠ a na hlavních komunikacích. 
- Pravidelně udržovat komunikace, hřbitov a zelené plochy. 
- Pokračovat v rekonstrukci Dvorany, opravě kostela a opravit i vnější plášť budovy městského 

úřadu. 
- Pokračovat ve sledování stavu čistoty ovzduší. 
- Dokončit úpravy objektu bývalé školy v Rodově. 

Co je vzdělání? Není sumou vědomostí, sic by konverzační slovník byl nejlepším prostředkem 
vzdělávacím. Lidé s takovým encyklopedickým vzděláním nám neimponují. Všeobecné vzdělání –
to je ten celý člověk, po případě celá společnost.

T. G. Masaryk

Sociální odbor informuje 
Dost často se mezi našimi občany ozývá kritika na to, že na zdejší radnici je čím dál více 
pracovníků. V některých okolních obcích pochopitelně nemají na obecních úřadech tolik 
pracovníků – občané potom musí s vyřizováním svých záležitosti právě na radnici k nám do 
Smiřic a nebo až do Hradce Králové. Budeme-li kritizovat to, že na zdejší radnici přibývají další 
kanceláře a v nich jsou další úředníci, budeme v podstatě mluvit proti svým vlastním zájmům. 
Pravdou je, že pokud tyto služby nepotřebujeme, zdá se nám zmíněná administrativa přebujelá 
a zbytečná. Ale časem každý z nás může tyto služby potřebovat. Redakce Zpravodaje proto 
s povděkem přijala nabídku sociálního odboru na uveřejnění informací o náplni práce tohoto 
pracoviště: 

Sociální  péče ve Smiřic ích

Od 1. ledna 1994 pracuje na Městském úřadu ve Smiřicích sociální odbor. Do okruhu jeho 
působnosti patří nejen Smiřice, ale i okolní obce (Černožice, Habřina, Holohlavy, Hořiněves, 
Smržov, Lejšovka, Lužany, Račice, Sendražice, Skalice, Vrchovnice). 

Sociální odbor poskytuje sociální péči důchodcům, zdravotně postiženým občanům, rodinám 
s nezaopatřenými dětmi a nezaměstnaným. V praxi se jedná o rozsáhlou poradenskou 
a informační činnost, výplaty dávek sociální péče a pomoc při řešení různých sociálních problémů 
(zajištění pečovatelské služby, umístění do ústavů sociální péče, zajištění výplaty přídavků na děti 
apod.). 

V dnešním článku bych se chtěla zaměřit na problematiku poskytování sociální péče důchodcům 
a zdravotně postiženým občanům. V oblasti dávek sociální péče se jedná o příspěvky, které 
poskytuje Městský úřad ve Smiřicích na základě vyhlášky 182/91 Sb. v platném znění. 

Pokud přiznání příspěvku závisí na tzv. sociální potřebnosti občana, je nutné nejprve stanovit 
jeho životní minimum, tzv. hranici sociální potřebnosti. Ta je tvořena součtem částky na výživu 
a částky na úhradu nákladů na domácnost podle zákona 463/91 Sb. o životním minimu 
v platném znění (viz tabulka). Tyto částky mění vláda ČR svým nařízením vždy, jakmile index 
životních nákladů zaměstnaneckých domácností vzroste alespoň o 10 % od předchozího 



stanovení těchto částek. 

Životní minimum – částky platné od 1. 2. 1994: 

na výživu na domácnost

věk částka Kč počet osob částka Kč

0 – 6 let 1 120 1 660

6 – 10 let 1 240 2 860

10 – 15 let 1 500 3 – 4 1 160

15 – 26 let 1 620 5 a více 1 260

ostatní občané 1 500 --- ---

Příspěvek na dietní stravování 

Předloží-li občan potvrzení odborného lékaře o nutnosti dietního stravování, zvyšuje se jeho 
hranice sociální potřebnosti o 600 Kč. Od této hranice sociální potřebnosti se odečte příjem 
občana a výsledkem je dávka sociální péče, která je poskytována měsíčně jako příspěvek na 
dietní stravování. 

Příklady: 

1) Občan žije sám, má nařízené dietní stravování, pobírá důchod 2 560 Kč. Hranice jeho sociální 
potřebnosti činí 1 500 Kč (výživa) + 600 Kč (dia) + 660 Kč (domácnost) = 2 760 Kč. Příspěvek
na dietní stravování je vyplácen ve výši 200 Kč (2 760 - 2 560) měsíčně. 

2) Manželé žijí ve společné domácnosti, oba mají nařízenou diabetickou dietu a jejich důchody 
činí 2 460 Kč a 2 500 Kč. Hranice sociální potřebnosti těchto manželů činí: 1 500 Kč + 1 500 Kč 
+ 600 Kč + 600 Kč + 860 Kč = celkem 5 060 Kč. Odečteme-li od této částky výši jejich příjmu ve 
výši 4960 Kč, vyjde příspěvek na dietní stravování ve výši 100 Kč měsíčně. 

Dalším velmi často vypláceným příspěvkem je příspěvek při péči o osobu blízkou. Tato dávka je 
vyplácena občanům, kteří pečují za určitých podmínek o blízkou osobu. Jejím cílem je zabezpečit 
občana, který o postiženého člověka pečuje a umožnit tak nemocnému pobyt v rodinném 
prostředí bez umístění v ústavu sociální péče. Zde se nepřihlíží k příjmům osoby, o kterou je 
pečováno. Pokud občan řádně celodenně pečuje o blízkou osobu a nemá tedy žádný příjem, 
může pobírat příspěvek ve výši 2 460 Kč měsíčně. 

Nepracujícím důchodcům s důchodem do 3 600 Kč měsíčně (u manželské dvojice do 5 000 Kč
měsíčně) lze přiznat příspěvek na rekreaci a lázeňskou péči až do výše 60 % ceny poukazu. 

Občanům s těžkými vadami nosného ústrojí, kteří nevlastní motorové vozidlo, lze poskytnout 
příspěvek na individuální dopravu až do výše 5 000 Kč ročně. V praxi to znamená, že pokud 
je občan výrokem posudkového lékaře okresní správy sociálního zabezpečení uznán občanem 
těžce zdravotně postiženým (s postižením odpovídajícím příloze 5 vyhlášky 182/91 Sb. v platném 
znění), může mu být bez ohledu na jeho příjmy tento příspěvek přiznán. 

Toto je jenom několik příkladů nejčastěji vyplácených příspěvků – jejich výčet není úplný. Existují 
dále jednorázové příspěvky zdravotně postiženým občanům, které poskytuje úřad (např. 
příspěvek na úpravu bytu, na zakoupení a na celkovou opravu motorového vozidla aj.). Přesné 
podmínky pro přiznání nároku na jednotlivé příspěvky rádi sdělíme na sociálním odboru (ve 
druhém patře smiřické radnice). Dále existují příspěvky, jejichž poskytování je v kompetenci 
příslušného obecního úřadu podle místa bydliště žadatele (např. jednorázové dávky sociálně 
potřebným občanům). 



Státní dávkou, která je také vyplácena Městským úřadem ve Smiřicích, je příspěvek na nájemné. 
Tento příspěvek je vyplácen vždy na pololetí (žádost o přiznání příspěvku na I. pololetí 1995 se 
podává v lednu 1995). Je určen nájemcům obecních bytů, jejichž příjmy nepřesahují 1,3 násobek 
životního minima. 

O umístění do Penzionu pro důchodce ve Smiřicích a do Domova důchodců v Černožicích 
rozhoduje referát sociálních věcí Okresního úřadu v Hradci Králové. Žádost lze podat přímo na 
okresním úřadě nebo prostřednictvím našeho odboru. Sociální odbor zajistí také podání žádosti 
o zvýšení důchodu pro bezmocnost u okresní správy sociálního zabezpečení. 

Žádost o službu sociální péče (pečovatelská služba, která může obsahovat různé úkony 
od základních ošetřovatelských úkonů přes dovoz obědů až po donášku nákupů) se podává buď 
přímo v Centru sociální pomoci v domě s pečovatelskou službou ve Smiřicích v Příční ulici 159, 
nebo opět prostřednictvím našeho sociálního odboru. 

Je velmi obtížné podat touto formou stručně výčet možností poskytování sociální péče 
důchodcům či zdravotně postiženým občanům. Podrobné informace vám rádi zprostředkujeme. 

Věra Hottmarová, sociální odbor Městského úřadu 

Učit se nevidět sebe je nutné, abychom viděli mnoho věcí.

Fridrich Nietzsche

Helena  Šrámková  –  vzpom ínáme  

Konec roku a vánoční čas nás dost často přiměje 
k přemýšlení a vzpomínání. Na mysl nám může přijít 
cokoliv. 

Z článků ve Zpravodaji můžeme vědět, že ze Smiřic odešlo 
„do světa“ hodně lidí a že se tam neztratili. Josef Zeman, 
Eduard Karel, Pavla Vachková Osuská, Helena Šrámková, 
Jaroslav Litomiský, Luděk Munzar, Dr. Vratislav Svatoň, 
z mladších Michal Šust… Přiznám se, že nejsem takovým 
znalcem Smiřic a jejich občanů – nečiním si proto nárok na 
úplnost – nebude problém uvést jejich jména příště. 

Na zdejší radnici a možná i v některé vaší rodině bychom 
našli obrazy od výše uvedené akademické malířky Heleny 
Šrámkové. Díky panu Jaroslavu Litomiskému z Prahy 
vzpomeneme, že tomu je letos 20 let, kdy nás navždy 
opustila tato smiřická rodačka (její rodný domek stál 
v Mlýnské ulici a je už několik roků zbořen). 

Místem posledního odpočinku význačných českých umělců 
je staroslavný pražský Vyšehrad. Zásluhou pana 
Litomiského se můžeme alespoň symbolicky podívat k hrobu Heleny Šrámkové a poděkovat za 
všechny pěkné obrazy…



Neztrat i l  se  ve světě 
V podstatě nejdále do světa se dostal nejmladší z novodobých 
exulantů – Michal Šust. Před devíti lety – aniž by se svěřil i svým 
rodičům – zůstal při zahraničním zájezdu v cizině, když přes Jugoslávii 
utekl do Rakouska. Co ho přivedlo k tomuto rozhodnutí? Po svém otci 
zdědil nadání i lásku k hudbě. Proto studoval na pardubické 
konzervatoři a ve svém životě se chtěl věnovat hudbě. Jeho cesta 
k tomuto cíli nebyla jednoduchá, o to snad zarputilejší. Již na 
konzervatoři měl problémy s husákovským režimem. Cítil zde jakési 
sevření. Když už potom začal veřejně zpívat, uvádět koncerty a ještě 

další věci, tehdejší vrchnosti se to nelíbilo. Studia na konzervatoři byla přerušena 
vykonstruovaným obviněním a téměř dvěma lety vězení. 

Tyto události ho přiměly k rozhodnutí, se kterým se nesvěřil ani svým rodičům, aby opustil svou 
vlast. Při zájezdu do Jugoslávie opustil společnou výpravu a utekl do Rakouska. Nejdříve pomýšlel 
na to, že se po návratu pomstí všem, kteří se k němu špatně zachovali. Již v Rakousku se však 
obrátil na křesťanskou víru a došel k přesvědčení, že nad zlobou a zlem má převládnout milost. 

Po sedmi letech odešel až do Spojených států, kde získal doktorát hudebních věd na prestižní 
bostonské univerzitě. Protože v Americe nemají stálou operní scénu, ne vždy dělal jen operu –
dělal i muzikály, hrál v barech, v restauracích, na svatbách… Nyní je v USA ředitelem hudebních
a uměleckých aktivit při presbyterním křesťanském sboru Christ Evangelical Presbyterian Church 
v texaském Houstonu. Zároveň spolupracuje s řadou hudebních společností při inscenování 
světové operní tvorby. 

Při současné práci zpěváka a dirigenta produkuje koncerty i dramatická představení. Má za 
sebou dvě muzikálové inscenace a vede církevní pěvecké sbory. Na domov často vzpomíná 
a nezapomíná ani na českou hudbu. Stabilně zařazuje do svého repertoáru Dvořákovy Biblické 
písně. V předvánočním čase nás může zaujmout to, že Michal připravoval nastudování Rybovy 
České mše vánoční v angličtině. Jakub Jan Ryba je svou tvorbou velmi příbuzný Mozartovi a vše 
mozartovské se v Americe líbí. Rybova Česká mše vánoční určitě zaujme Američany, protože ti 
velmi dobře přijímají vánoční téma už proto, že jim má co říci. 

V roce 1990 byl Michal pozván kanadskou vládou, aby zde zpíval při příležitosti návštěvy našeho 
prezidenta Václava Havla v Kanadě. I pan prezident se zde ve svém projevu zmínil, že by se lidé 
měli vrátit zpět ke vzájemné křesťanské lásce. Na to vše Michal myslel, když se vracel se svou 
ženou Collin k rodičům do Smiřic. Mimochodem, se svou paní se seznámil v křesťanském
společenství. 

Když se Michal vracel po dlouhé době do Smiřic, měl určité obavy. Ty se většinou hned rozptýlily, 
protože většina známých ho přivítala naprosto krásně. Ti druzí se mu vyhýbali, protože se zřejmě 
styděli. Michal však vzhledem ke svému vnitřnímu přesvědčení již dříve zaslal těm, kteří mu nějak 
ublížili, dopisy s odpuštěním. Odpověděl i ten, který jej hluboce ranil a požádal o odpuštění. 

Jako dárek rodnému městu uspořádal Michal Šust pro početné posluchače v místním kinu 
koncert. Zazněly árie z mnoha českých a světových oper, Biblické písně Antonína Dvořáka a na 
závěr i nezapomenutelná skladba Čechy krásné, Čechy mé. Zase brzy na shledanou! 

Doufejme, že jste zavzpomínali s námi. Je-li to nutné, požádejte o odpuštění a odpusťte i vy. Ať 
v klidu rodinném strávíme co nejpěkněji vánoční svátky a ať „pravda a láska vítězí nad lží 
a nenávistí!“



Na adresu redaktora Zpravodaje a zatím ještě učitele místní školy přišel dopis z Černožic 
od našeho stálého dopisovatele pana Macha. Nejvíce jsme ho poznali jako znalce historie 
místního regionu. 

Jako redaktora mne napadlo, proč neseznámit s dopisem všechny čtenáře. Poznají, že pan Mach 
je člověkem přemýšlivým, který z pohledu svého stáří dovede např. dobře posoudit, co mu dala 
škola – učitelé. 

Jako učiteli se mi však vtírá při čtení tohoto dopisu neodbytná otázka. Jak budou posuzovat školu
a své učitele v podzimu života dnešní mladí lidé – dnešní žáci? Ačkoliv se ve světě i u nás 
neuvěřitelně rozvíjí věda, technika a veškeré poznání, poměr ke škole, vztah k učení (i k učitelům) 
se všeobecně zhoršuje. Komerční filmy nám nabízejí násilí a vše co s tím souvisí. Vidina peněz 
kazí mravy mnohých. Nenaplňují se slova pana prezidenta Václava Havla, že „pravda a láska 
zvítězí…“

Raději už skončím, protože dopis pana Macha má v předvánočním čase přece jen optimističtější 
ráz. Dělejme však všichni všechno pro to, aby svět a život byl lepší, abychom se ke svému mládí 
a k celému životu mohli ve vzpomínkách rádi vracet. 

Vážený pane redaktore!

Dovoluji si Vám přiložit fotografii ze setkání spolužáků měšťanské školy ve Smiřicích, 
uskutečněného 10. září 1994 v Městské dvoraně.

Není to událost světoborná. Ta prvá setkání, kdy se školáci stávali novopečenými táty 
a maminkami, skýtala větší možnost k divení a oslavám; dnes už 72letí jubilanti nad svým stářím 



tolik nejásají. Přesto byste tu fotografii zveřejnit mohl – kdo ví, kdy se zase sejdeme. Při našem 
věku nemá nikdo z nás jistotu – dokonce by se v Městské dvoraně mohl vyskytnout radon a my 
bychom se neměli ani kde sejít.

Jako pedagoga Vás může třeba potěšit, že na své učitele vzpomínáme stále se stejným 
respektem, obdivem, úctou a vděčností. Tomu se suma sumárum říká láska, i když jsme teď již 
vlastně dvakrát tak staří, než byli oni. Příroda to dobře zařídila, že vzpomínky na dávno zemřelé 
učitele stále utěšují a omlazují. Horší je to se stoupající absencí spolužáků, vrstevníků. To nám 
moc vadí, to se pak třída vždy cítí jako hromada tajícího sněhu na jarním slunci.

I přes své obtížné dorozumívání (pozn. pan Mach neslyší) jsem se ze setkání vracel osvěžen 
s mnoha vzpomínkami. Jak jsem tak šel zamyšleně od Smiřic k Černožicím, jsa spolehlivě veden 
teplovodním potrubím, napadlo mne – co kdybych tady teď potkal procházejícího se pana učitele 
Jana Černého (pozn. také i ředitele smiřické školy – zaníceného přírodovědce, který obohatil 
přírodopisný kabinet sbírkami vzácných minerálů z celé Evropy, vycpaninami, lihovými preparáty 
apod.)? Mohl by se třeba rozhlížet, zda už se špačkové nechystají do teplých krajin. V mládí se mi 
to totiž jednou tak stalo. Uctivě bych ho pozdravil. Bylo by na něm vidět, jak usilovně přemýšlí, 
kam mě zařadit. Náhle by se zastavil a přímo vystřelil otázku: „Tak co, Jaroslave, pochlub se, kam 
jsi to v životě dotáhl?“ „Prosím pane učiteli, ke třem vnukům s nadějí na postup.“ Dnes bych mu 
odpověděl bez koktání a už v duchu vidím, jak by souhlasně zakýval vousem a řekl: „Dobře, 
dobře, nezklamal jsi mne… když se chce, všechno jde… jen vytrvat…!“

Sbohem pane učiteli! – loučím se s vidinou. Mládí se nevrací, ale může se stát, že se přece jen 
jednou všichni někde setkáme. Jen bych rád věděl, kde by to asi mohlo být.

Jaroslav Mach, Černožice

Pozorní čtenáři si jistě všimli, že spory o majetek nejsou pouze současným problémem – spory 
o majetek vznikaly ve kterékoliv době. Podívejme se do roku 1639, kdy vznikl spor o Libníkovice. 



Z minulých dílů seriálu již víme, že Trčkové nashromáždili obrovský majetek. Na panství 
smiřickém jim podle zápisů v deskách zemských patřily vesnice: Smiřice, Smiřičky, Holohlavy, 
Sendražice, Máslojedy, Lípa, Dub, Sovětice, Račice, Benátky, Habřina, Hustiřany, Lužany, 
Neznášov, Rožnov, Rtyně, Černožice, Semonice, Brzice, Mezleč, Ples, Jasenná, Libřice, Výrava, 
Černilov, Librantice, Újezd, Bukovina, Číbuz, Vlkov, Smržov, Lejšovka, Svinary, Boháňka, 
Maňovice, Chlumek, Habřinka a Klenice. V urbáři z roku 1655 jsou uvedeny ještě obce: Čáslavky, 
Jeřičky, Rozběřice, Proruby, Maršov, Libnice, Divec, Hubíles, Skalice a Lhota za Maršovicemi. 
V urbáři z roku 1588 najdeme ještě Zderaz, Újezdec a Bukovinu. 

Pro představu ještě uvedeme vesnice panství opočenského: Opočno, Frimburk, Dobruška, 
Třebechovice, Městec, Hrádek, Kopnov, Očelice, Podolí, Zádolí, Přepychy, Křivice, Ostašovice, 
Vyhnánice, Nová Ves, Bolehošť, Újezdec, Ledce, Polánky, Skeřice, Rohenice, Meziříčí, Čánka, 
Straka, Štěnkov, Krňovice, Nepasice, Blešno, Jeníkovice, Králova Lhota, Tošov, Mokré, 
Dobříkovec, Pohoř, Pulice, Mělčany, Semechnice, Val, Provoz, Běstviny, Březiny, Kršovka, 
Bačetín, Sudín, Domašín, Myškov, Rzi, Sedloňov, Vanůvka, Slavoňov, Sněžné, Bystré, Janov, Tis, 
Polom, Plasnice, Šediviny, Kamenice, Spáleniště, Netřeba, Rozkoš, Nedvězí, Dobřany, 
Houdkovice, Trnov, Slavětín a Hlohov. 

Uznejte, že se jednalo o nemalý majetek. Víme také, že starý Jan Rudolf Trčka ho chtěl zachránit 
pro své potomky. Proto jim ho odkázal. Po smrti Trčkově (20. září 1634) spravovali jeho panství 
ustanovení komisaři a 10. května 1636 byl dvorskou kanceláří vydán dekret, kterým byl Trčka 
zbaven cti i svých statků (z minulých dílů víme proč!). 

Výše uvedeným dekretem bylo opočenské panství předáno do dědičného držení Colloredům.
Piccolomini získal Náchod a Leslie Nové Město nad Metují. 

Smiřice s tvrzí Žíželeves, Rodov, Hořiněves a Sadovou dostal za prokázané služby hrabě Matyáš 
GALLAS. Inventury majetku a předávání statků měl na starosti císařský komisař Mikuláš starší
Talacko z Ještěnic a na Ouřeňovsi – hejtman kraje hradeckého. Jemu k ruce byli určeni rytíři: Jan 
Opic z Ernsteinu a David Jan ze Šliseleku – J. M. C. buchhalterie radové. Za Colloredy byl 
zplnomocníkem jmenován Cesar Doktor Veci, za Opočno jednal hejtman opočenský, urozený 
a statečný rytíř pan Jan Rašín z Riesenburku. Při jednáních byl přítomen i smiřický hejtman 
Hendrych Odkolek. Komise objížděla dvory a vesnice. Co kde našla, zapsala do inventáře. Ty pak 
opatřené pečetí odevzdávala hejtmanovi. Stejně bylo postupováno i ve vesnici Libníkovice – také 
byly zinventarizovány. Jejich šafářovi bylo nakázáno, aby od této doby – tj. 15. ledna 1636 – „na 
pana hejtmana smiřického poručení více neparýroval“, nýbrž aby zachovával poslušnost 
opočenskému hejtmanovi „a na poručení obedýroval“. 

Právě tato skutečnost se stala jádrem sporu v uvedeném roce 1639. Je podivné, že i když byly 
Libníkovice řádně inventarizovány, regent Gallasovského panství poručil smiřickému hejtmanovi, 
aby i nadále vedl správu nad Libníkovicemi. Ostatně by na tom nebylo vůbec nic divného, 
protože tato ves patřila ke Smiřicím. Libníkovice koupili Trčkové i s Ledcemi od Šárovců ze 
Šárova. Dokud byl pouze jeden majitel obou panství (Trčkové), bylo úplně jedno, zda Libníkovice 
patřily jednou k Opočnu a po druhé ke Smiřicím. Rozdělení opočenského a smiřického panství 
však zavdalo příčinu ke sporům o Libníkovice. 



Smiřický hejtman uposlechl a jako už dříve poslal poddané k jarnímu setí ovsa do Libníkovic. 
Opočenský hejtman to považoval za přehmat a za porušení komisionálního záznamu. V klidu vše 
vysvětlil smiřickému hejtmanovi Václavu Houškovi a žádal, „aby se opočenské správě 
v hospodářství nečinilo překážek“. Poddaní byli znovu a znovu posíláni zbytečně do práce 
v Libníkovicích. Zpráva o roztržce mezi hejtmany a o zbytečných cestách robotního lidu se brzy 
roznesla. Opočenský lid necítil sympatie k trmácenému lidu a ujal se věcí svých pánů. Ozbrojil se 
mušketami a ručnicemi a vytáhl k Libníkovicím. Mezi ozbrojenci byl opočenský zámecký 
kuchmistr Enoch, holota (psář – měl na starosti psy) Jiřík Kopidlanský, Jakub Malohubý 
z Jeníkovic, opočenský bakalář (učitel) Jan Suchený, švec Jan z Meziříčí, Jan Dědek z Křovic, 
Mikuláš Čánecký z Dobrušky, prachař Matěj Bolehošťský z Pochlumí poslal svého syna 
ozbrojeného ručnicí. Další přišli z Třebechovic. Po shromáždění jich byla plná hospoda. Dobrušští 
vedení bubeníkem Čáneckým došli k Vranovu. Proti těmto všem ozbrojencům vytáhli ze Smiřic 
vojáci, ozbrojení rejtaři a myslivci na koních. Ke střetnutí však nedošlo díky tomu, že hejtmani se 
dohodli na smíru – spor byl předán úřadům. 

Pan Rašín z Riesenburku byl nejdříve u české dvorské komory a později až u císaře obviněn 
Gallasovským regentem, že se libníkovického dvora zmocnil protiprávně a že se tím provinil proti 
obnovenému zemskému řízení. Pan Rašín poslal „řezanou ceduli“ * všem, kteří pořizovali 
inventurní seznamy. Dožadoval se jejich „svědomí“ proti urozenému a statečnému rytíři panu 
Štefanovi Rathmüllerovi z Rathmüllerů, J. Ex. panu generallajtnantu feldmaršála hraběte Gallase 
– všech panství administrátora, aby mu „to seznali a listovní svědomí dali, že se dvoru Libníkovice 
násilně neujal, nýbrž že komise dvůr s příslušenstvím i s obilím na zrní a slamách k panství 
opočenskému přiřkla a on jedině cestou úřední že dvůr převzal, když na milostivé J. M. C. krále 
a pána nás všech nejmilostivějšího již v Pánu odpočívajícího J. Excelencím pánům hrabatům 
z Colloreda, pánům jeho milostivým panství opočenské postoupeno bylo, že lid smiřický jsem 
nevyháněl, proti nikomu moci neužíval, ani nikomu činiti dopouštěl“. 

* Řezaná cedule: listiny se dvěma nebo více stejnopisy na jediném listu. Stejnopisy byly vlnitým 
nebo vroubkovaným střihem od sebe odděleny. Důkaz pravosti byl podán složením původních 
částí listiny. 

„Svědomí“ tato byla předložena v Hradci Králové na radnici dne 15. března 1638 v 16 hodin 
„celého orloje“ tam, „kde se svědomí lidská přijímají a zapisují“. Před slovutné a vzácné 
poctivosti pana purkmistra a radu města Hradec Králové se musela dostavit řada svědků. 
Za neúčast mohla být předepsána pokuta ve výši 100 kop českých grošů. 

Avšak i Gallasovský regent vydal „positionální artikule“ pro svědky. Na opočenském bakaláři 
např. žádal, aby dosvědčil, že při jarním setí byl u Libníkovic, měl buben a na něj bubnoval. Měl 
říci, kdo mu dal příkaz k bubnování, proč se nechal přemluvit za bubeníka a kolik lidí bubnováním 
svolal. 

Vážná byla svědectví pánů radů při buchhalterii. Důležité bylo i svědectví pana Andreáše 
Nejmana z Ryglic a na dvoře v Pulici – ten „byl se v pravé pravdě toho povědom, že pan Jan 
Rudolf Trčka, jsa v držení obou panství, již roku 1625 poručil panu Ferdinandu Chuchelskému 
z Nestajova, t. č. hejtmana panství smiřického, aby celý dvůr se vším příslušenstvím i s těmi 
rybníčky plodnými i potěrnými jemu, Nejmanovi z Ryglic pod správu dáti a od té chvíle že dvůr 
k panství smiřickému nikdy se nepotahoval“.

Gallasovský regent neuměl česky a předem si vymínil možnost vypovídat německy. Tomu 
se podařilo to, že Libníkovice připadly k panství mocných a vlivnějších Gallasů. Dvůr byl odhadnut
na 3 400 kop grošů českých: budova byla oceněna na 350 kop, pole na 1050 kop a roční užitek 



z nich na 900 kop, roční užitek z krav odhadnut na 900 kop, 3 kopy ovcí měly dát užitek také 900 
kop a rybníky byly zdrojem dalších 400 kop grošů. V ovčíně bylo možno chovat 1 000 ovcí. 
Uvedené rozhodnutí přineslo pro opočenské panství ztrátu. Proto, když pan Rašín posílal do 
Vídně zprávu své vrchnosti, uvedl ztrátu ve výši 7 000 grošů, neboť „na celém panství tak 
pěkného a prostranného hospodářství není“. 

Jednání na hradecké radnici proběhla už v březnu roku 1638, ale teprve dne 24. února 1639
(to proto, aby nám to dobře zapadalo do našeho seriálu letopočtů s devítkou) byl dvůr 
definitivně připsán Smiřicím „aus Ursache, dass er vor diesem von altersher zu der Herrschaft 
Smiřic gehörig gewesen“. 

Vesnice, která byla tak vysoce oceňována a o kterou byl vyvolán tak velký spor, do konce 
17. století zpustla. Vzpamatovala se až ke konci 18. století okolo roku 1780, kdy se začala stavět 
josefovská pevnost. 

Spor o Libníkovice trval prakticky celý rok. Pak se divte, že i dnes různé majetkové spory 
a majetkové restituce trvají tak dlouho! Jen aby nebyla „prolomena“ hranice 25. února 1948 –
mohlo by znovu dojít i na spor o Libníkovice. Smiřičtí – měli byste zájem o Libníkovice? Bez 
urážky, víte někteří, kde tato obec leží? (Na jihovýchod od Smiřic – Číbuz, Újezd, Černilov, 
Librantice, Libníkovice.) 

(mv) 

Následující článek byl upraven z důvodu dodržení přiměřenosti rozsahu zveřejňovaných osobních 
údajů podle zákona č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů, ve znění pozdějších předpisů –
byla vymazána data narození a adresy dětí a přesná data sňatku a bydliště snoubenců.

Děti
narozené v období od 1. září do 30. listopadu 1994

s trvalým bydlištěm ve Smiřicích a v Rodově:

Komárková Kateřina 
Kleandr Zdeněk 
Klůz David 
Mráz Jiří 



Sňatky

uzavřené v obřadní síni Městského úřadu ve Smiřicích

v období od 1. září do 30. listopadu 1994:

září Rudolf Říha 
Zdeňka Davidová 

Karol Dukay
Helena Olahová 

Bohuslav Truhlant 
Renata Dičková 

Ladislav Paradi
Pavla Mazáková 

říjen Jaroslav Glovacký
Monika Baloghová 

listopad Martin Černý
Alena Nepokojová 

Jiří Jakl 
Ladislava Kopecká 

Martin Garaj
Iveta Vrbová

Církevní sňatek v kostele sv. Jana Křtitele v Holohlavech: 

listopad Anton Kremeník Hradec Králové 
Ingrid Adámková Smiřice 

    

JUBILANTI z období 1. září do 30. listopadu 1994:

94 let Kmínková Anežka Smiřice, Brigádnická 232 

91 let Burešová Anežka Smiřice, Mlýnská 192 

85 let Čeňková Ludmila Smiřice, Palackého 91 
Rykl Bohumil Smiřice, Mlýnská 116 

80 let Černý Alois Smiřice, A. Malé 283 
Krupková Božena Rodov 29 
Prokop Václav Smiřice, Brigádnická 245 
Slámová Ludmila Smiřice, Nádražní 218



      

z období od 1. září do 30. listopadu 1994: 

Zákravská Marie Rodov 31         nar. 1912          zemřeli:   7.   8. 1994 
Říhová Olga Smiřice 96 1925 12.   9. 1994
Hradský Bohumír Smiřice 568 1912 21.   9. 1994
Tonar Jaroslav Smiřice 25 1916   3. 10. 1994
Joneš Jan Smiřice 409 1920   7. 11. 1994
Čapek Josef Smiřice 111 1931 12. 11. 1994 
Lagronová Josefa Smiřice 341 1922 27. 11. 1994

I tentokrát je možno ve společenské kronice zaznamenat, že počet zemřelých spoluobčanů je
opět vetší než počet narozených. 

Stanislava Klimešová, matrikářka

Je nutno přiznat, že ze strany městského úřadu byla i v poslední době věnována škole náležitá
pozornost. Již několik roků slouží školní jídelna (škoda, že je čím dál méně žáky využívána), dobře 
slouží nová plynová kotelna, je dokončena úprava celého dvora včetně obslužné komunikace, na 
střeše staré školní budovy je hliníková krytina, na tělocvičně a šatnách je střecha opravena. 
Opraveny jsou omítky v nové budově, v družině je shrnovací stěna, na chodníku před školou je 
nová zámková dlažba… Pro nejbližší období se připravuje rekonstrukce skleněné stěny 
v tělocvičně (silně tudy zatéká až na parkety). 

I když nikam nesměřuje moc peněz a všude se jich nedostává, v posledních letech bylo pro 
vyučování pořízeno několik zcela moderních pomůcek. Na tyto účely získává škola peníze
prostřednictvím Školského úřadu v Hradci Králové. 

Aby smiřická škola nezačala zaostávat svým vybavením za ostatními školami, bude to vyžadovat 
přemýšlivost, snahu i um vyučujících (velmi pěkně pracuje se žáky ve výtvarné výchově paní



učitelka Miluše Tomešová, v přírodopisu pracuje se žáky pan učitel Tomáš Hlaváček a v dopravní
výchově pan učitel z MDDM ve Smiřicích Aleš Šob). Akce těchto i ostatních učitelů si vyžaduje 
určité finanční náklady navíc (na čtvrtky, na barvy a štětce, na jízdné, na terária a na nákup 
živočichů, na nová kola apod.). Zde už ne vždy stačí normální dotace. Zde přichází vhod 
sponzorská činnost. 

Je třeba říci, že i mezi našimi smiřickými podnikateli se již v tomto roce našlo dosti těch, kteří
škole dle svých možností přispěli. Chtěli bychom jim touto cestou poděkovat a popřát jim mnoho 
zdaru v dalším podnikání. Bude-li vám a nebo i ostatním možné, opět si na školu – na děti 
vzpomeňte. Kdybyste přišli do školy, určitě byste podle výzdoby tříd a chodeb poznali, že ve 
škole se věci mění k lepšímu. Ať neříkáme jen naprázdno, že děti jsou naše budoucnost. Dělejme 
všichni společně všechno proto, aby z nich vyrostli dobři lidé. 

Jménem našich žáků patří dík: 

AZ – Hudákovi
Cukrovar Smiřice
Irtex – pí Fejglová
Pektin
Prodejna u Brožů
Spektrum – Dr. Atanasovská

Smiřičáci a sokolský slet

Pan Jaroslav Litomiský by se určitě sám nepochlubil, ale my víme, že v době letošního 
XII. všesokolského sletu byl na hlavní tribuně jako dokumentární fotograf. Na čestném místě 
na tribuně byl i další rodák ze Smiřic pan Dr. Vratislav Svatoň. Byl tam jako autor jedné skladby 
a také jako jeden z organizátorů sletu. 

V ýměna názorů  pokraču je?  

V 1. čísle letošního smiřického Zpravodaje byl otištěn článek z komunistického časopisu Nový 
zítřek, jehož autorem byl poslanec za KSČM Doc. Jaroslav Štrait. Smiřický starosta pan ing. Kupka 
byl v tomto článku označován za člověka bez rovné páteře, který své přesvědčení podle potřeby 
mění a podle toho i různě vystupuje. 

Pan starosta tehdy na uvedený článek ihned reagoval a upozornil na některé nepřesnosti. 
Časopis Nový zítřek se ke vzniklé polemice vrátil a na stejné téma otiskl další článek – našim 
čtenářům předkládáme kopii přímo z časopisu: 

  

Ještě k Únoru 1948 a rovné páteři! 

Vést polemiku v novinách, které vycházejí měsíčně, či případně občas, je velmi složité. 
A přece k ní došlo – mezi Novým zítřkem a Zpravodajem Smiřic a Rodova. 

Pan starosta Smiřic Ing. Lubomír Kupka, po řadu let přední městský kronikář a po 
listopadu 1989 činitel OF, se pozastavil nad hodnocením jeho politických proměn. 
Od nadšeného zapisovatele úspěchů socialismu až po černé vidění všeho, co se 
v minulosti ve Smiřicích udělalo dobře. 



Novému zítřku pan starosta vytýká, že jeho polistopadové texty jsou „cenzurovány“. 
Nejsou, pouze pokráceny a ponecháno vše podstatné. 

Příčinou výhrad k panu starostovi Ing. Lubomíru Kupkovi je proměna doslova ze dne 
na den. Asi zapomněl na svůj článek v Hradeckém Kurýru puls, kde bezprostředně 
po návštěvě veřejné schůze KSČM ve Smiřicích, kde mluvil velmi vybraně, napsal článek 
Nezměnili se!

Ne nepodobně dnes postupuje pan prezident, který KSČM také pokládá 
za nereformovatelnou a raději se radí s těmi poslanci, kteří převlékli kabáty. Někteří 
již 5x. 

Pan starosta nyní po volbách vybírá svou řádnou dovolenou a nedostal nyní příležitost se 
k článku vyjádřit. Zkusme se nyní brzy po komunálních volbách zamyslet nad článkem bez pana 
starosty. 

V posledních komunálních volbách si mohli smiřičtí občané vybrat ze 49 navržených kandidátů 
z rad smiřických občanů. Smiřice nejsou tak velké, aby se lidé navzájem neznali. Nelze proto 
tvrdit, že nevěděli, koho volili. Můžeme kritizovat cokoliv, můžeme mít různé názory, můžeme se 
divit názorům druhých lidí, teď po volbách se můžeme divit, proč lidé volili tak, jak volili…

Jedna věc je při prohlížení volebních výsledků zřejmá – p. Ing. Kupka se počtem hlasů získaných 
od voličů umístil mezi navrženými kandidáty na 8. místě a dostal více hlasů než kterýkoliv 
z kandidátů Komunistické strany Čech a Moravy. Buď lidem nevadí jeho „převlékání kabátů“
a nebo s ním sympatizují ti, kteří také „kabáty převlékli“.

Známé je: „Král zemřel, ať žije král“. Pan Ing. Kupka je pro další čtyři roky znovu starostou. 
Voličům – občanům nyní nezbývá nic jiného, než sledovat pozorně jeho práci (i práci ostatních 
členů městského zastupitelstva) a nyní zas až v příštích komunálních volbách třeba volit jinak.

V Budapešti tleskali klukům s děvčatům z dopravního kroužku MěDDM 

Smiř i č t í  cyk l i s té  j sou  jedničky  

Pod těmito titulky v Hradeckých novinách jsme 
se mohli dočíst o vítězném tažení družstev 
smiřických žáků až do republikových finále 
a o jejich účasti v mezinárodních soutěžích 
v Budapešti a v Ženevě. 

   



Družstvo mladších na procházce historickou částí Ženevy 
- zleva: Petr Pilnáček, Jakub Hottmar, Eva Kašková, Jan 
Malínský, Tereza Wahlová a Ludmila Kučerová 

Podle statistiky Policie České republiky dosáhl počet dopravních nehod na našem území v tomto 
roce nebývale velkého množství. Také se zvýšil počet usmrcených i zraněných osob a výrazně se 
oproti loňskému roku zvedla materiální škoda. Přibylo i nehod, které zavinily svým nesprávným 
chováním v silničním provozu děti. Aby tomu tak nebylo i v budoucnu, vyhlašuje každoročně 
Rada vlády pro bezpečnost silničního provozu soutěž mladých cyklistů. 

Této soutěže se již tradičně zúčastňují děti, které pravidelně navštěvují dopravní kroužek 
Městského domu dětí a mládeže ve Smiřicích. V soutěži pak závodí za svou základní školu. Dvě 
smiřická družstva se po vítězství v okresním a oblastním kole zúčastnila republikových finále. 
Starší družstvo na soutěži v Praze obsadilo 2. místo a spolu s vítězným družstvem ze Strážnice 
vybojovalo právo reprezentovat Českou republiku v mezinárodní soutěži v Budapešti. O několik 
dnů později si stejnou poctu vysloužilo i družstvo mladších. Stalo se v Liberci dokonce mistrem 
republiky, což znamenalo i možnost reprezentovat na mezinárodní soutěži v Ženevě. 

Na přelomu června a července se vydalo do Maďarska družstvo ve složení: Kateřina Pániková, 
Andrea Příkazká, Lukáš Gajda a Kamil Rozsypal ze Strážnice – Martina Bydžovská, Michaela 
Brožová, Petr Brzák a Tomáš Kulhánek ze Smiřic. Toto družstvo v konkurenci 9 evropských zemí 
a Izraele zvítězilo! Na druhém místě skončilo domácí Maďarsko a na třetím místě skončilo 
Polsko. 

Mladší družstvo ve složení Ludmila Kučerová, Tereza Wahlová, Eva Košková, Petr Pilnáček, Jan 
Malínský a Jakub Hottmar závodilo na konci září ve Švýcarsku. V konkurenci 13 družstev 
z 12 zemí obsadilo 5. místo. Vyhráli Rakušané, druzí byli Němci a třetí shodně Švýcaři a Belgičané. 

Kromě soutěžních disciplín (jízda zručnosti, jízda podle pravidel silničního provozu po dětském 
dopravním hřišti, první pomoci, technické dovednosti a testů z pravidel silničního provozu) zbyl 
závodníkům čas i na zábavu a poučení. Organizátoři připravili mnoho doprovodných akcí, např. 
prohlídku historické části města a návštěvu představení Národního divadla v Praze, výlet na 
Ještěd a prohlídka zoologické a botanické zahrady v Liberci, plavbu lodí po Dunaji a prohlídku 
starého města v Budapešti. Mladší měli možnost prohlídky Ženevy, Lausanne, plavbu lodí po 
Ženevském jezeře a výlet k Rýnským vodopádům u Schaffhausenu. 

Nezbývá než doufat, že si děti i kromě krásných zážitků z dopravních soutěží odnesou i správné 
návyky pro vlastní bezpečnou účast v silničním provozu. 

(aš) 

Družstvo starších po slavnostním vyhlášení výsledků 
v Budapešti – zleva: Kateřina Pániková, Petr Brzák, 
Andrea Příkazká, Tomáš Kulhánek, Michaela Brožová, 
Kamil Rozsypal, Martina Bydžovská a Lukáš Gajda. 



S m iř ič t í  ochránc i  př í rody  

EK OSTRIX  
503 02 Předměřice nad Labem, Obránců míru 54 

V Předměřicích nad Labem pracuje Sdružení ornitologů a ochránců přírody EKOSTRIX. Tato 
organizace založila Klub ornitologů pro děti, do kterého chodí až 40 zájemců z Hradce Králové, od 
nás ze Smiřic i odjinud. Děti zde získávají teoretické i praktické vědomosti o ptactvu. 
Promyšleným celoročně koncipovaným programem tato organizace plní významný úkol při 
výchově naší mládeže. 

Jak už je výše uvedeno, do Klubu ornitologů v Předměřicích dojíždějí chlapci i od nás ze Smiřic. 
Zajímají se zde o terénní ornitologii, ochranu ptactva i přírody. Samostatně řeší individuální 
výzkumné úkoly: vedení evidence, sbírkovou činnost, terriologické výzkumy, fenologická 
pozorování, ochranu ptactva…

Kanonýři podzimní části okresího přeboru fotbalistů 

Půltucet  Pozlera,  Rynda a Petráčka 

Podzimní část fotbalového okresního přeboru je už pochopitelně dohrána. Smiřické mužstvo 
přečká zimu na prvním místě. Nejlepšími kanonýry byli na podzim: Petráček – 6 branek, Halama 
– 5 branek, Kořínek – 4 branky, Müller – 3 branky, Šubjak – 2 branky. 

Dědkové „přišl i“ do Smiřic
To vůbec nebude řeč o něčem neuctivém. Dalo by se říci, že jde o čest a o pochvalu. Ve dnech 
29. 11. až 1. 12. tohoto roku byla v Hradeckém kongresovém centru Aldis uspořádána výstava 
výpočetní a kancelářské techniky Present PC. Výstavy se zúčastnilo celkem okolo 4 000 zájemců
a porota ocenila nejlepší expozice. 

Této výstavy se z našeho města zúčastnily 2 firmy – AG COM a AGRODAT. Obě si z výstavy 
přivezly cenu – keramickou sošku s názvem Hradecký dědek. 

Firma AG COM Smiřice obdržela tuto cenu v kategorii hardware. Ve spolupráci se zahraničními 
firmami dokáží na špičkové úrovni zapojovat počítače do sítí. 

Firma AGRODAT Smiřice obdržela Hradeckého dědka za multimediální techniku – za PC kartu SAT 
surfer (tato akciová společnost je jejím distributorem). Karta je v podstatě integrovanou deskou, 
která je součástí počítače. Pomocí této desky lze uskutečňovat satelitní příjem na monitor 
počítače. Zachycený obraz se může zastavit a je s ním možno dále pracovat. Na části obrazovky 
lze sledovat televizní obraz, je možno poslouchat rozhlas a dále těchto informací využívat. 



Nekoupí te  cu k rovar?  

Méně cukru značí vyšší cenu!

KOUTEK PRO DĚTI – PERLIČKY ZE ŠKOLY 

Když jdeme na sedimentaci, tak nesmíme jíst proto,
aby se nám snídaně nedostala do krve. 

Malé opice vypadají ze začátku jako člověk, 
ale vyrostou z toho. 

U vody se dají chytit ryby, ale i nějaké nemoci. 

Pravou ruku od levé poznám podle toho, že pravá má 
palec z levé strany a levá z pravé.

Pan doktor, který pitvá, se jmenuje pitvolog. 

Zlomenou končetinu zafixujeme a odneseme k lékaři. 

Osel nemůže říci, že je osel. To může říci jen člověk. 

Uhlí vzniklo dávno, několik let před horníky. 

Myšlenka to byla sice dobrá, ale špatně myšlená. 

Abychom byli zdraví, jíme sice vydatně, ale přejídáme se skromně. 

Foukal příjemný vítr, takový ohřátý severák. 

Když řádí chřipka, bývá nejlepší zůstat s citronem v čaji doma. 

Do nemocnice se může na návštěvy jen v určené dny, jindy jsou pacienti nemocní. 



Zpravodaj  v  př íšt ím roce? 
Zajímá vás osud Zpravodaje pro rok 1995? Současné vedení radnice je toho názoru, že by nebylo 
dobré ukončit vydávání Zpravodaje. I když se inflace nezastavila, Zpravodaj zatím bude stále za 
nezměněnou cenu. 

Zpravodaj bude tedy vycházet i v příštím roce. Podle různých ohlasů lze usoudit, že zájem ještě 
stále trvá. V trafice U Jedličků byly brzy prodány všechny výtisky předcházejícího čísla a byl ještě 
zájem o další. 

Pro všechny zájemce i pro Městské kulturní středisko by bylo nejlepší, kdybyste si Zpravodaj 
předplatili. Zpravodaj by vám byl ihned po vyjití spolehlivě doručen až do domu – za donášku 
není připočítáván žádný poplatek. Předplatné na celý rok je jen (v dnešní době opravdu jen) 20,–
Kč. 

J a k  s i  p ř e d p l a t i t  Z p r a v o d a j ?

Pokud to pro vás je časově i jinak možné, dojděte na Městské kulturní středisko na radnici 
ve 2. poschodí na konci nové chodby vpravo za pí Trávníkovou. Nebudete muset nic vyplňovat –
stačí přinést „dvacku“. 

Roznášku Zpravodaje provádí p. Jan Šedivý, který vám tyto záležitosti ochotně také zařídí. (Na 
vysvětlenou: placení složenkou by bylo pro vás i pro MÚ finančně náročnější – Zpravodaj by 
musel být dražší.) 

Se zájemci opět na shledanou nad stránkami Zpravodaje i v roce 1995. 
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